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公共電視「我們的島」節目中環境議題的時空分布特性

摘  要
本研究透過內容分析法檢視該節目從1999年至2004年止六年來環境議題的時空分布特性，並以公共電視「我們的島」節目作為探討案例。結果顯示，「我們的島」在環境議題取向上可分為四大類，包括污染、保育、天災及其它類等，其中以保育類報導為最多，污染類及天災類次之。若從時間序列觀之，保育類維持著平穩的報導比例，但污染類及天災類的報導比例則隨著年度的不同而呈現出劇烈的變化。在報導地點方面，「我們的島」對台灣北部的關注最多，尤其是以台北為最高。此外，污染類報導集中在台北及高雄，此與都會區較容易發生公害污染事件有關，保育類報導以台北及屏東較多，此與節目地緣便利及消息來源有關，至於天災類報導則集中在南投及台北，此乃由於該區遭受地震及颱風重創所致。
關鍵詞：內容分析、環境議題、時空特性
Temporal and Spatial Characteristics of Environmental Issues at the “Our Island” Program in the Public Television Service

Abstract

The content analysis method was applied to understand the temporal and spatial characteristics of environmental issues in this program during the period from 1999 to 2004. The program of “Our Island” in the Public Television Service was selected as a case study in this research. Results showed that these environmental issues in this program could be classified into four categories, including pollution, conservation, natural hazard and others. The conservation category was the most popular, followed by the pollution and natural hazard categories. On the basis of the temporal sequence, the proportion of conservation category was stable annually; however, the proportions of pollution and natural hazard categories varied dramatically in different years. Considering the reported location, this program paid more attention in northern Taiwan, especially in Taipei. Moreover, reports of pollution category were obviously concentrated in Taipei and Kaohsiung, because the public health problems and pollution events often occurred in both metropolitan areas. In addition, reports of the conservation category were dominantly focused in Taipei and Pingtung due to the fundamental reasons, programming convenience and information sources. Finally, reports of the natural hazard category were mainly located in Nantou and Taipei, where an earthquake and typhoons had caused serious damages.
Keywords: content analysis method, environmental issues, temporal and spatial characteristics.
公共電視「我們的島」節目中環境正義與媒體地方感之分析

－以「斯土安康」影集為例
摘 要

環境新聞報導在近年來引起地理學界的關注，而公共電視「我們的島」節目中所強調的「環境正義」及「土地關懷」更與地理主題密切相關。本研究以該節目第217集「斯土安康」單元作為分析樣本，企圖瞭解該節目如何彰顯「環境正義」理念於影像文本中，及其如何建構媒體地方感以達成「土地關懷」之目的。研究結果顯示，記者以影像剪輯技巧與引用消息來源之言說，突顯出「環境正義」中倫理論、解放論及超越論三大理論脈絡；在媒體地方感方面，當地居民反對設立掩埋場的意見凌駕開發商及政府官員的言論成為單元中的中心論述，安坑圖像也被形塑成「人與自然和諧相處的地方」，並經由該媒體再現給閱聽人，也再現出了掩埋場事件中不同意見在媒體近用權上不均等的權力關係。

關鍵詞：公共電視、環境正義、土地關懷、媒體地方感
Analysis of Environmental Justice and Media’s Sense of Place in the “Our Island” Program of the Public Television Services: A Case Study of the Film “Is this Place Safe?”
Abstract

Recently, geographical researches pay much attention to environmental reports increasingly. Because media’s emphases on environmental justice and land concern in the Our Island Program of the Public Television Services are closely related to the themes of geographical researches, this study selects the 217th film, “Is this place safe?”, in this program for an analyzed sample in order to understand how concept of environmental justice involved in and how media’s sense of place formed in this film for the presentation of land concern. Results show that reporters apply montage and quotation skills of news sources to present theory discourses of environmental justice. For the media’s sense of place, this image of Ankeng area is structured by local residents opinion against the establishment of dump landfill there, and that becomes the mainstream discourse in this film and surpasses over other opinions from businessmen and officials. The Ankeng area is formed in this film as a place in harmony relationship between human and nature. This place image is represented again to the audience through this film. Moreover, the imbalance of access to media for different opinions about the landfill project is also showed obviously in this film.
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